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Tisztelt Miniszter Úr! 

 

 

Köszönettel vettük, hogy 2024. október 7-én dr. Feldman Zsolt Államtitkár Úr 

személyesen fogadott minket irodájában. Az egyeztetés hozott előrelépést a társadalmi 

egyeztetésre bocsátott tervezethez képest a gyümölcsösök, ipari növények, a gyógy-, aroma- és 

fűszernövények területén, azonban már a megbeszélés kezdetén szűk mozgásteret vázoltak az 

AKG és ÖKO támogatási összegek közötti aránytalanság megszüntetésére.  

Elfogadott módosítási javaslataink ellenére az aránytalanság fennmaradt, és szemben áll azzal 

az egyező álláspontunkkal, hogy az ÖKO (biogazdálkodás) érdemli a legmagasabb környezeti 

támogatást. 

Államtitkár Úr tájékoztatott minket arról, hogy a támogatási keret nem emelhető és 

újabb háttérszámítások elvégzésére sincs idő, így a támogatási összegek korrigálására csupán 

az alábbi lehetőségeket látja:  

− Törlésre kerülne az AKG horizontális, talajmegújító szántó TECS vállalásai közül az 

„Aszály- vagy erózióérzékeny területeken a vállalással érintett területen a 

vetésszerkezetben az erózió szempontjából kockázatos kapásnövények aránya legfeljebb 

20 %.” (55 euro/ha) vállalási lehetőség. 

− Elérhetővé válna az ÖKO szántó esetében a „Kötelezettségvállalási időszak minden 

évében zöldugar vagy méhlegelő szegély fenntartása legalább 6 méter, legfeljebb 20 

méter szélességben az adott kötelezettségvállalással érintett egybefüggő terület legalább 

5%-kával megegyező terület nagyságban.” (33 euro/ha) vállalási lehetőség. 

 

A megbeszélést követően jeleztük, hogy az öko szántó támogatási mértéke az 

édeskömény szántóföldi növénnyé minősítésével felszabaduló forrással, 33 euró/ha mértékben 

többletvállalás nélkül is biztosítható lenne, hiszen a forrás az öko támogatási programon belül 

szabadult fel.  

 

A Magyar Biokultúra Szövetség továbbra is kéri, hogy az ÖKO és AKG 

programok támogatási összegeit igazítsák a gazdálkodási rendszerek környezeti 

előnyeihez, amelyben az ökológiai gazdálkodás nyújtja vitán felül a legtöbbet!  

 

A 2024. október 2-án kelt, „Kiegészítő javaslatok az ÖKO felhívásra” tárgyú 

levelemben az EU Bio rendeleten túlmutató többletvállalásokat tartalmazó listában, sajnálatos 

módon technikai probléma következtében, néhány sort duplikálódott. Ezért az AKG felhívás 

„2a melléklet - TECS vállalásai” táblázatban jelölve ismételten megküldjük azokat az 



 
 

ökológiai gazdálkodók számára is választható gyakorlatokat, amelyek az EU Öko 

előírásokon túlmutatnak, illetve az EU és hazai Öko rendeletek nem zárják ki a 

választhatóságukat.  Kérjük ezen vállalások választhatóvá tételét az ÖKO Programban is 

az AKG-ban elérhető támogatási összegekkel. Így újabb háttérszámítások elvégzésére sincs 

szükség, hiszen az ökológiai gazdálkodók értelemszerűen azonos teljesítésért kapnák az azonos 

juttatást. 

 

Az AKG-val kapcsolatos kifogásainkat (kiemelve azt, hogy a „no till”-hez  és a „strip 

till”-hez kapcsolt támogatás mértéke irreálisan magas, és véleményünk szerint nem 

alátámasztott) továbbra is fenntartjuk. A támogatás mértékére vonatkozó véleményünket 

igazolja egy, a napokban megjelent kalkuláció is: Mennyit is lehet keresni így az AKG-val? 

Forrás: https://akgprogram.hu /. 

 

Jelezzük, hogyha nem történik számottevő változtatás a tervezetekben az ökológiai 

gazdálkodás előnyére, akkor az EU-ban egyedülálló módon zuhanni fog az ökológia 

gazdálkodásba vont területek aránya, és semmibe vesznek az eddig az átállásra kifizetett 

támogatások is. A társadalmi egyeztetésre bocsátott tervezet ismeretében a Biokontroll 

Hungária Nonprofit Kft. partnerei közül minden harmadik azt jelezte, hogy nem hosszabbítja 

meg a 2024.12.31-én lejáró szerződését; korábban a kötelezettségvállalás megszűnésekor ez az 

arány egy számjegyű volt. Az öko területek esetleges csökkenése a remélt iskolai étkeztetés 

biosítását is veszélyeztetheti.  

Szükségesnek tartjuk figyelembe venni azt a tényt is, hogy az évekkel ezelőtt elvégzett 

háttérszámítások idején még jelentős bio felárral lehetett a biotermékeket értékesíteni, amelyek 

mára - a háború következtében visszaeső nyugat-európai életszínvonal miatt - gyakorlatig 

eltűnt, és a keresleti piac kínálativá alakult át! 

 

Ismételten jelezzük, hogy elfogadhatatlannak tartjuk azt, hogy az ÖKO gyepek 

támogatása az AKG gyepek támogatási szintje alatt marad. Ennek módosítása nélkül az 

ÖKO gyepek tanúsítási rendszerből való tömeges kilépése várható.  

Kértük, hogy a legeltethető fajok között a bölényt is felsorolni szíveskedjenek. Az 

október 7-ei egyeztetésen elhangzott, hogy a természetvédőknek nem tetszene, ha a bölény 

bekerülne legeltethető állatfajok közé. A Magyar Madártani Egyesület és a Magyar 

Természetvédők Szövetség szakembereivel folytatott egyeztetés eredményeként jelezzük, hogy 

egyik szervezet sem kifogásolná az észrevételünk elfogadását.   

 

A támogatási összegek módosításán túl a Magyar Biokultúra Szövetség – az ökológiai 

növényvédelem szempontjait figyelembe véve (laza, levegő átjárta korona) – kéri továbbá, 

hogy az intenzív bio gyümölcsök minimális tőszámát a tervezetthez képest 30%-kal 

csökkenteni szíveskedjenek. 

 

Ismételten jelezzük, hogy nem tartjuk kihagyhatónak a támogatási programból a 

26 évnél idősebb, alacsonyabb tőszámmal telepített, termő gyümölcsösöket sem. Pl. a 

Biokultúra Ökopiac jelenlegi kínálatát adó bio gyümölcsök meghatározó mennyisége éppen a 

26 éves vagy annál idősebb ültetvényekről származnak. Szakemberink dolgoznak azon, hogy 

miként lehetne a felhívást úgy módosítani, hogy a valóban érték előállítást végzők 

támogathatók maradjanak úgy, hogy csak a támogatás miatt gazdálkodók ne juthassanak 

forráshoz az ÖKO Programban. Amint elkészültünk, küldjük javaslatainkat.  

 

Megjegyezzük, hogy a felhívás tervezete szerint várhatóan 5.000 művelet kap 

támogatást, ami azt jelzi, hogy az ökológiai gazdálkodók érdemi létszámnövekedésével nem 

https://akgprogram.hu/


 
 

is számolnak, ami nincs összhangban a Miniszter Úr által aláírt Ökológiai gazdálkodás 

fejlesztésére vonatkozó Cselekvési Tervvel, továbbá irreálissá válik az a célkitűzés, hogy az 

ökológiai területek aránya 10%-ra növekszik.  

 

Tisztelettel kérjük észrevételeink elfogadását.  

 

 

Melléklet: 

Excel táblázat: 2a melléklet - TECS vállalásai_kiegészített ÖKO-ra 

 

 

Budapest, 2024. október 15. 
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